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NAGYBÖJT 1. VASÁRNAPJA                    C év             1– 4 oldal 

 

Olv.: MTörv 26,4-10 – Róm 10,8-13 – Lk 4,1-13 

Jézus megkísértése  
                   

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 

 

Szentmise bevezetése 

A héten volt hamvazószerda. 
Ezzel a nappal elkezdődött a nagyböjti időszak, 

a húsvéti készületi idő! 
 

Kedves Testvérek! Mondhatnám felszólítás, hogy vizsgáljuk meg életünk indítékait, milyen 
értékrend határozza meg a gondolkodásunkat, cselekedeteinket, magatartásunkat! Az istenes 
ember, a keresztény ember életéről van szó, ezzel az önvizsgálattal alakuljon ki bennünk 
olyan életszemlélet, amely a többi ember életére is hatással van! Nagyon köszönöm és örülök 
annak, hogy itt vagyunk, ez a Lélek ösztönzése! Az ember otthon is maradhatna, aludhatna, 
kirándulhatna. Terveznek is éppen erre a napra elég sok programot. De mi itt vagyunk, mert 
olyan életet szeretnénk élni, amely gazdaggá tesz bennünket lelkiekben, értékekben! 
 

Kérjük a Jóisten segítségét,  
hogy jól kezdjük el ezt az idei nagyböjtöt! 

 

Szentbeszéd 

 

Kedves Testvérek! Nagyon fontos ez az időszak és a templomba járó ember, a hit szerint élni 
vágyó ember ebben az időszakban azzal a kérdéssel foglalkozik, hogy melyek azok az 
értékek, amelyek meg kell, hogy határozzák az életét. Kísértések közepette élünk.  
 

Nem egyszerű minden helyzetben, minden körülmények között 
ragaszkodni azokhoz az értékekhez, 

amelyek az ember életét krisztusivá teszik! 

 

Hallottuk, Jézus a Lélek ösztönzésére a pusztába ment. A puszta nem az ember élettere. Így is 
mondhatnám: a sivatag nem az ember élettere. Amikor az ember odamegy, akkor az élete 
nagy kérdéseivel foglalkozik, nem azzal, hogy milyen nagy lehetőségeket kínál számára a 
világ. Arról nem is beszélve, hogy kísértések közepette élünk! A kísértő nem nyugszik.  
 

Görög nyelven a kísértő, a diabolos, a rágalmazó. A rágalmak úgy tűnik, hogy nem szűnnek 
meg. Héber nyelven a kísértő, a sátán, az ellenfél. A gonosz mindig az ember ellenfele lesz, 
mert Isten ellenlábasa. A keresztény ember Istennel együtt kívánja járni az utat, minden 

helyzetben, minden körülmények között számíthat az ellenfélre. 
 

Jézus Emberré lett, ezzel a keresztet vállalta magára 
Jézus felé fordulunk! A hit szerzője Jézus! A hit bevégzője ugyancsak Jézus! Azzal kell 
foglalkoznunk, hogy Jézus milyen magatartást él elénk, milyen útra hív bennünket. Jézus 
Isten üzenetét hozta el világunkba. Mit vállalt magára? Jézus az Istennel való egyenlőségét 
nem tartotta olyan dolognak, amelyhez feltétlenül ragaszkodjon, hanem emberi alakot öltött, 
Egy lett közülünk, emberi életünket vállalta, úgy élt, mint akármelyikünk. 
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A Szentírás ezt így mondja: Jézus a keresztet választotta!  
Ebben a világban jelen van a sátán, ebben a világban,  
aki Isten oldalára áll, az szembesül a kereszttel!  
Nagyon fontos, hogy tudatosítsuk magunkban: a kereszt nem ijesztő jel!  
Ha komolyan gondoljuk az életünket, akkor az embernek bizonyos értelemben  
föl kell mennie a keresztre, ha igazán együtt akar élni a másik emberrel! 
Jézus értünk Emberré lett, Jézus a mi emberi életünket vállalta! 

Jézus a keresztre ment értünk,  
nagy szeretetét akarta megmutatni, kifejezni felénk, hogy belekapaszkodhassunk! 

 

A lélek legyen a meghatározó 
Valójában az istenes ember a szellemi felszabadulását ünnepli. Az embernek nemcsak teste 
van, az ember testes-lelkes lény. Bizonyos értelemben Jézus a világ szorításából akar 
bennünket kimenteni. Szellemi emberré akar bennünket formálni és alakítani. Nem szívesen 
mondom, a test fogságából akarja kimenteni az embert. Ne értsük félre, a test önmagában nem 
rossz. A testünk csak eszköz, testünk csak végrehajtja a szellem, a lélek parancsait.  
 

Amikor az ember szellemi felszabadulására gondolunk, akkor azt kérjük, hogy a lélek, a 
szellem legyen meghatározó a gondolkodásunkban, emberi életünkben! Ha erről lemondunk, 
akkor egyszerűen elnyel bennünket a világ. Ma Európában ez a veszedelem leselkedik ránk. 
Lemondtunk a szellemi örökségünkről. Lemondtunk a lelki örökségünkről, arról az 
értékrendről, amely megmentette az embert az e világiasságából.  
 

A világban élünk, de nem a világnak élünk! 

 

Jézus magatartása a példa 
Amikor szembesülünk azzal, amit ma hallottunk Jézus megkísértetésével kapcsolatosan, 
akkor arra kell gondolni, ahogy Jézus viselkedik, amilyen Jézus magatartása, az nekünk minta 
és példa. Nem arról van szó, amire mi emberek elsősorban gondolunk a csodatevő Krisztussal 
kapcsolatosan. A Biblia tanítása ebből a szempontból is fontos. Jézus vállalta a kísértéseket, 
az ördög incselkedéseit, de Jézus tisztázza az emberek gondolkodását. Jézus nem politikai 
messiás, nem kenyéradó király, nem az emberek életét uraló hatalmasság, nem az a valaki, 
akit mi csodaváróan az életünk csodaszerű megoldására várunk. 
 

Jézus azt az életformát mutatja nekünk, amely az emberi méltóságunk megmentője. Hallottuk 
a kísértőt, ha Isten Fia vagy… Aztán majd halljuk a keresztre feszítéskor: ha Isten Fia vagy, 

szállj le a keresztről és hiszünk Neked! Jézussal, a hit bevégzőjével kapcsolatos a pogány 
százados vallomása. Amikor Jézus kileheli lelkét, akkor elhangzik a vallomása: ez valóban 

Isten Fia volt! Csak innen visszafelé tekintve tudjuk istenfiúságunkat helyesen értelmezni! 

 

Jézus 40 napon böjtölt. A 40-es szám sokszor előfordul a Bibliában. Ma is hallottuk a zsidók 
40 esztendős vándorlását. Isten velük volt, Isten segítette őket, mert föllázadtak, kenyeret 
akartak Istentől, azt akarták, hogy megmutassa hatalmát. Hátat fordítottak Istennek, pogány 
bálványistent imádtak. Az ember kiszolgáltatott! 
  

Jézus példáját figyelve, a három őskísértéssel szembesülünk! 

 

Az önfenntartás kísértésével. 
A siker, a hatalom kísértésével. 

A biztonság kísértésével. 
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Az önfenntartás kísértése. Hallottuk Jézus magatartását. Ha Isten Fia vagy, kezdi a kísértő… 
Jól tudta! Jézus istenfiúsága ebben rejlik: Az Én eledelem Atyám akaratának a teljesítése! 
Jézus fölismerte, hogy ebben a világban egyetlen igazodási pont van, nincs több, az Isten 
akarata! Tedd, hogy ezek a kövek kenyerekké váljanak! 
 

„Írva van: Nem csak kenyérrel él az ember, 
hanem minden Igével, amely Isten ajkáról származik! 

 

Ha mi belefojtjuk életünket a kenyérgond világába, 
akkor megsüketülünk az igazság számára! 

 

A siker, a hatalom kísértése. A kísértő fölkínálja Jézusnak, hogy az egész világot átadja neki 
– a rágalmazó ellenfél azt mondja, neki adatott ezen a Földön minden hatalom – ha leborulsz 

előttem, akkor átadom neked az összes sátáni hatalmam. Ha elkap bennünket ez a kísértés, 
akkor sátáni hatalmak kerülnek a kezünkbe: embereken uralkodunk! 
 

Jézus elutasította: „Írva van: Uradat, Istenedet imádd és csak neki szolgálj!” 

 

A biztonság kísértése. Amikor a kísértő a templom párkányára állítja Jézust, vesd le magad, 

ha Isten Fia vagy, akkor angyalok jönnek és szolgálnak Neked, hogy kőbe ne üsd lábadat. Aki 

csodaváró Krisztusban hisz, az félreértette a Krisztussal való kapcsolatát. 
 

„Az is írva van: Ne kísértsd Uradat, Istenedet!” 

 

A kenyér és a jóllét. Nagyon fontos, hogy ezekkel a kérdésekkel szembesüljünk. A mai 
gondolkodás szerint a krisztusi értékek preventív – megelőző, előzetes – értékek. Az ember 
rádöbben arra, hogy az emberi élet több mint kenyér, nem arra való, hogy az ember 

összetévessze a szükségest a jóléttel. Szükségünk van az ennivalóra, de félre ne vezessen 
bennünket a hatalmas étvágyunk és elhiggyük, hogy a Földön egyszer megteremtjük a jólétet. 
 

Mi a jólét? Gondtalan anyagi helyzet. Felejthetetlen számomra, amikor az Európai Unióba 
beléptünk, akkor ez az ígéret érkezett ide hozzánk: jövőnk a jólét. Jézus kijózanít bennünket! 
Jézus azt mondja: hogy szegények mindig lesznek veletek! Nem jólét!  
 

Amire minden ember vágyakozik 

- akkor is, ha sok a kenyere, akkor is, ha szűkös a jóléte – 

- mert a jóllét a testi, a szellemi, a lelki jó közérzet! Ezt kínálja nekünk az Isten! 

 

Ha eljutunk odáig, akkor fontosabb számunkra az egymással való kapcsolat, mint az, hogy 
jóllakhatunk. Természetes igény, hiszen megéhezünk újra és újra, de Jézus ezt a sokkal 
nagyobb lehetőséget kínálja fel: egymás testvérei vagyunk! Olyan fontos az emberi kapcsolat, 
mint a falat kegyér! E nélkül nemcsak a mindennapok asztalának leszünk az áldozatai, hanem 
a pazarlás, a felelőtlen gondolkodás is az életünk velejárója lesz. 
 

A siker, hatalom. Fontosak! Nagy lehetőség, ha valaki sikeres lehet, nagy lehetőség, ha 
valakinek hatalma lesz, de ez a szolgálatot jelenti! Nem egyéni lehetőség a siker, a hatalom. 
Szolgálat! Az emberek szolgálatára adjuk ezeket, vagy eltévesztettük az életünk útját! 

 

A biztonság. Emberben bízni? Na ne! Sokkal keményebb szavakat mond a Biblia ennél, mint 
ahogyan én így mondtam: Na ne! Ki se merem mondani, de el ne felejtsük, egyedül Isten az, 
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aki kezében tartja sorsunkat! Fájdalmasan tapasztaljuk, hogy emberek milliói kikívánkoztak 
az Isten kezéből és most a kísértő kezében vergődnek. Boldogok azok, akik az Isten kezében 
jól érzik magukat! 

 

El kell gondolkodni azon, hogy mik a mi emberi életünk értékei, mik azok, amikhez 
igazodunk! Mi az a küzdelem, amit vállalunk azért, hogy szellemi, lelki emberek legyünk? Az 
ember megmentése csak a Lélek felől, csak a szellemi javak felől lehetséges. Aki ennél 
kevesebbel beéri, az elveszett! Ezen az idei nagyböjtön különösképpen is gondoljunk arra, 
hogy az Isten Fia, Jézus milyen útra hív bennünket!  
 

Jézus mindegyikünk testvére lett! 

Akkor nem lehet más utunk, ha élni akarunk, 
mint az az út, amelyet Jézus mutatott nekünk! 

 

+  A M E N  + 

 

Imaszándék a Mi Atyánkhoz 

 

Kedves Testvérek! Sajátos a mi magyar dicsőségünk! Szőke János Atya mondta, amikor 
Rómában összegyűltek azok a férfiak, akik nemzetük vértanúinak aktáival foglalkoztak. 
Fájdalmas örömmel ezt mondta, legdicsőségesebbek mi magyarok vagyunk, mert egyetlen 

nemzetnek sem volt annyi vértanúja a kommunista évtizedekben, mint a magyaroknak. 
 

Nem régen ünnepeltük Meszlényi Zoltán vértanú püspök emléknapját. Nagy örömmel várjuk 
Mindszenthy bíboros úr és Márton Áron boldoggá avatását. Tegnap délelőtt a Szent István 
Bazilikában emlékeztünk Eszterházy János vértanúra. A sor hosszan folytatható lenne. Ezek 
az emberek mind-mind azok közé tartoztak, akik aprócska földi előnyökért nem adták el a 
szellemüket, a lelküket, ezért a többiek fölé magasodnak és hívnak bennünket! Imádkozzunk! 
 

Mi Atyánk… 

 

Szentmise befejezése 

 

Kedves Testvérek! Igen nagy szükségünk van példaképekre, olyan emberekre, akik a 
keresztény értékeket nem váltották - helytelen értelemben – aprópénzre. Talán alig van család, 
aki ne tudna valakire hivatkozni a családjából, akinek a keresztény meggyőződése miatt ne 
kellett volna megpróbáltatásokat elviselnie. Aki erre képes volt, az ragyog előttünk!  
 

Ez is sajátos az egész Kárpát-medencében, - amit 1920-ban földaraboltak – hogy egyetlen 

országgal szemben sem volt olyan kegyetlen a moszkvai kommunista világ, mint a 
magyarokkal. Ez sem véletlen. Ugyanakkor az bátoríthat bennünket, hogy csak azoknak az 
emléke él, akik jól döntöttek. Ezeknek az embereknek a hétköznapi döntései a körülöttük élők 
életét is hordozták. Ez értelmet ad az életnek!  
 

Aki hamvazószerdán nem tudott itt lenni és szeretne hamvazkodni, emlékezni krisztusi 
értékekre és azokhoz igazítani az életét, az most a szentmise után hamvazkodhat, ehhez 

középen a padok között lehet előrejönni. Akik hamvazószerdán itt voltak – hála Istennek 
nagyon szép számban voltunk – azok mehetnek az útjukra. A szentmise véget ért, menjünk 
békében! Istennek legyen hála! 


